

全国中文核心期刊
中国期刊方阵期刊
中华人民共和国建设部优秀期刊
中国科学引文数据库(CSCD)核心库期刊
日本科学技术振兴机构(JST)中国文献数据库
中国科技论文统计源期刊(中国科技核心期刊)
中国学术期刊综合评价数据库统计源期刊
中国核心期刊(遴选)数据库收录期刊
中国期刊全文数据库收录期刊

给水排水

JISHUIPAISHUI

2020年第02期(月刊)
(复总第46卷第452期)
(总第56卷第468期)

创刊年份:1964年
主管单位:中华人民共和国住房和城乡建设部
主办单位:亚太建设科技信息研究院

中国建筑设计研究院
中国土木工程学会
总 编:关兴旺
主 编:陈 永
执行主编:顾 芳
社 长:张 彬
副社长:张 杰

编辑出版:《给水排水》杂志社
地 址:北京西城区德胜门外大街36号
中国建设科技大厦A座4层

编辑部电话:(010)57368819/88375433
68316321/57368817

经营部电话:(010)57368815/68349352
事业发展部电话:(010)57369047

发行部电话:(010)68305036

网址:<http://www.wwe1964.com>

电子信箱:gsps@vip.163.com

在线投稿:<http://www.jzjs.cbpt.cnki.net>

本期责任编辑:夏 韵

中国标准连续出版物号: ISSN 1002-8471
CN 11-4972/TU

印刷:北京联兴盛业印刷股份有限公司

国内总发行:北京市报刊发行局

国内订阅:全国各地邮电局(所)

国内邮发代号:2-757

国外总发行:中国国际图书贸易集团有限公司

国外发行代号:M4425

广告经营许可证:京西工商广字第0423号

出版日期:2020-02-10

定价:30.00元

目 次

水业导航

- 雨水排水口出流污染辨析和削减之道 唐建国 1

城镇给排水

- 北京市亦庄水厂一期工程设计介绍 韩艳梅 / 武 迪 / 甄 帅等 11
东太湖水源水致嗅氨基酸以及常规与 O₃-PAC 工艺的处理效能 史之源 / 郭 铃 / 于水利等 14
北京市中心城区再生水厂技术路线总结及探讨 冯 硕 / 李振川 / 冯 凯 20
污水一级处理技术发展的新概念与新机遇 陈 瑞 25
乡村振兴战略下的生态化农村污水处理技术及应用
——以邢台经济技术开发区为例 陈佳霖 31
基于提升改造的县域农村生活污水治理专项规划编制探索
——以浙江省为例 韦 魏 / 胡金法 / 章燃灵等 35
折流淹没式生化池工艺改造工程实践 曾 超 / 陈积义 / 徐舜开等 42

城镇水环境

- 武汉市黄孝河合流制溢流调蓄池工艺设计 张文胜 / 孙 巍 45
老城区雨污分流改造的设计与思考——以咸阳市中心城区为例 解 铭 49
海绵城市理念在城市立交改造中的应用研究 李怡冰 方诗圣 53

工业给排水

- 某园区污水处理厂问题诊断与优化运行措施 杨 敏 / 郭兴芳 / 孙永利等 57
大冶市城西北工业废水处理厂工程设计实践 吴 琼 / 王 雄 / 李国洪等 63
湖南省工业企业用水定额修编实践 何怀光 / 盛 东 / 王首卜等 68
MBR-O₃工艺在某精细化工废水处理厂提标改造中的应用研究 顾雪锋 74
焦化废水深度处理工程应用研究 马 昕 80

建筑给排水

- 兰州中川国际机场综合交通枢纽工程管线迁改案例分析 张东见 85
深圳太子湾希尔顿酒店给排水系统设计探讨 张毅斌 / 李 广 90

综合医院的医用软化水及纯水设计探讨	邱新喆	99
高层住宅串联分区与并联分区供水能耗对比	王 彤 / 张 震 / 张 凯等	102

给排水管网

山岭隧道式综合管廊相关设计问题探讨	沈钰琳	107
供水管网 DMA 分区优化方法及软件实现	周立典 / 信昆仑 / 黄慰忠等	112
城乡统筹供水管网水质控制优化调度研究	王 艳 / 王玉敏 / 李 乔等	116
基于水量水质分析的雨水管网状态诊断研究	肖 涛 / 滕严婷 / 汪 维等	121

计算机技术

智慧水务评价指标体系研究	罗贤伟	125
水司后台运营职能与前台客户服务职能的协同探讨	杨晓韬 / 姜志浩 / 程浩明	129

科技信息综述

饮用水中卤代苯醌类新型消毒副产物研究进展	王永京 / 曹康玲 / 吕 峥等	133
----------------------	------------------	-----

标准规范交流园地

电动汽车充电设施汽车库灭火系统设计探讨	赵煜灵 / 刘福光 / 叶志良	138
---------------------	-----------------	-----

行业综合信息

湖南规范处置医疗废物废水及特殊垃圾 (79)		
------------------------	--	--

《给水排水》投稿须知	J1
广告索引	J2

《给水排水》各地联络站

杭州联络站站长:王靖华(浙江大学建筑设计研究院,13805736436)

联系人:方笑萍

电话: (0571)87951033

福州联络站站长:程宏伟(福建省建筑设计研究院,13905908583)

联系人:黄文忠

电话: 13705031488

广州联络站站长:王峰(华南理工大学建筑设计研究院,13602866400)

电话: (020)85516734

沈阳联络站站长:马黎明(辽宁省建筑设计研究院,13940514821)

联系人:张翼鸿(13940279673)

电话: (024)23390414-109

西安联络站站长:刘西宝(中国建筑西北设计研究院有限公司,13991893885)

电话: (029)68519158

武汉联络站站长:栗心国(中南建筑设计院股份有限公司,13607163112)

电话: (027)87336845

重庆联络站站长:吕波(重庆市市政设计研究院,13908365500)

电话: (023)67738852

成都联络站站长:王雪原(中国市政工程西南设计研究总院有限公司,18602890245)

电话: (028)83310885

苏州联络站站长:陆敏博(悉地(苏州)勘察设计顾问有限公司,13915518099)

电话: (0512)69568337



《给水排水》微信公众号 《给水排水》云课堂

CONTENTS

Chinese Core Journal
Chinese Statistic Journal of Science and Technology Treatises
Selected Journal of Chinese Journal Phalanx
Excellent Journal of the Ministry of Construction of P.R.China
Japan Science and Technology Agency

**WATER & WASTEWATER
ENGINEERING**
Published Monthly
Vol.46, No.2, February 2020

Sponsored by Asia-Pacific Institute of Construction Scitech Information
China Architecture Design&Research Group China Civil Engineering Society
Founded in: 1964
General Editor: Guan Xingwang
Chief Editor: Chen Yong
Executive Chief Editor: Gu Fang
President: Zhang Bin
Vice President: Zhang Jie
Edited & Published by:
Water&Wastewater Engineering Publishing House
Address: 4/F, Block A, CCTC Building,
36 Deshengmenwai Street, Xicheng District, Beijing 100120, China
Tel: (86-10) 57368819/88375433
68316321/57368817
68349352/57368815 (Ad. Dept.)
E-mail: gsp@vip.163.com
URL: <http://www.wwe1964.com>
Online submission:
<http://www.jzjs.cbpt.cnki.net>
Distributed in China by:
Beijing Newspaper and Magazine Publishing Bureau
Subscribing place:
All the post offices in China
(Post distributing number: 2-757)
Distributed abroad by:
China International Book Trading Corporation
(Post distributing number: M4425)
Publishing date: 2020-02-10
Price: 30.00 (RMB) (Domestic)
15.00 (USD) (Abroad)

VIEW POINT

- Identification and reduction of pollutants from the stormwater outlet** Tang Jianguo (1)

MUNICIPAL WATER & WASTEWATER ENGINEERING

- Introduction to the design of the first phase project of Beijing Yizhuang Water Treatment Plant** Han Yanmei, Wu Di, Zhen Shuai, et al (11)
Odor-related amino acids in East Tai Lake and its treatment technology Shi Zhiyuan, Guo Ling, Yu Shuili, et al (14)
Summarization and discussion of reclaimed water treatment process in Beijing central area Feng Shuo, Li Zhenchuan, Feng Kai (20)
New concept and new opportunities of wastewater primary treatment Chen Jun (25)
Technology and application of ecological treatment for rural sewage under the strategy of rural revitalization: taking the project of Xingtai economic and technological development zone as a case Chen Jialin (31)
Exploring the planning of rural domestic sewage treatment in county based on upgrading and transformation with Zhejiang as an example Wei Su, Hu Jinfa, Zhang Ranling, et al (35)
Practice of reconstruction of submerged biochemical tank process renovation project Zeng Chao, Chen Jiyi, Xu Shunkai, et al (42)

MUNICIPAL WATER ENVIRONMENT

- Design for CSOs storage tank of Huangxiaohe River in Wuhan** Zhang Wensheng, Sun Wei (45)
Design and thinking of the renovation of rain and sewage separation system in old urban area: a case study reconstruction in central urban district of Xianyang Xie Ming (49)
Study on the application of sponge city concept in urban interchange reconstruction Li Yibing, Fang Shisheng (53)

INDUSTRIAL WATER & WASTEWATER ENGINEERING

- Optimization operation measures and problem diagnosis of a WWTP in an industrial park** Yang Min, Guo Xingfang, SunYongli, et al (57)
Engineering design practice of industrial wastewater treatment plant in northwest Daye city Wu Qiong, Wang Xiong, Li Guohong, et al (63)
Revision practice of water quotas for industrial enterprises in Hunan province He Huaiguang, Sheng Dong, Wang Shoubu, et al (68)
Application of combined process of MBR-O₃ contact oxidation in upgrading of a fine chemical wastewater treatment plant Gu Xuefeng (74)
Research on engineering application of advanced treatment of coking wastewater Ma Xin (80)

BUILDING WATER & WASTEWATER ENGINEERING

- Case study on pipeline relocation of Lanzhou Zhongchuan International Airport comprehensive transportation hub project** Zhang Dongjian (85)
- Discussion on water supply and drainage system design of Hilton Hotel in PrinceBay,Shenzhen** Zhang Yibin, Li Guang (90)
- Discussion on the design of medical demineralized water and pure water in general hospital** Qiu Xinzhe (99)
- Comparison of energy consumption between high-riseresidential series and parallel partition water supply** Wang Tong, Zhang Zhen, Zhang Kai, et al (102)

WATER SUPPLY & DRAINAGE NETWORK

- Discussion on the design of mountain tunnel type utility tunnel** Shen Yulin (107)
- Optimization method and software implementation of the DMA zoning for water distribution network** Zhou Lidian, Xin Kunlun, Huang Weizhong, et al (112)
- Research on optimal control of water quality in urban and rural integrated water supply system** Wang Yan, Wang Yumin, Li Qiao (116)
- Study on diagnosis of non-stormwater flow entries into storm drainage system based on flow rate and marker species** Xiao Tao, Teng Yanting, Wang Wei, et al (121)

COMPUTER TECHNOLOGY

- Research on smart water evaluation index system** Luo Xianwei (125)
- Coordination between operational fuction and customer sevice of water management enterprise** Yang Xiaotao, Jiang Zhihao, Cheng Haoming (129)

SCI-TECH INFORMATION REVIEW

- Research progress on new disinfection by-products of halogenated benzoquinones in drinking water** Wang Yongjing, Cao Kangling, Lü Zheng, et al (133)

STANDARDS & REGULATION FIELD

- Discussion on the design of fire extinguishing system for charging facilities garage** Zhao Yuling, Liu Fuguang, Ye Zhiliang (138)

Call for Papers

As the eldest and most distributed professional journal of water industry, Water & Wastewater Engineering (W&WE) gained very wide acceptance from the colleagues working in this field in this country since start publication in 1964. Now it is administrated by the Ministry of Housing and Urban –Rural Development of the People's Republic of China and sponsored by the China Civil Engineering Society etc.

W&WE is a comprehensive monthly deal with practical techniques in design, construction and operation, also theoretical theses and information are included. Special columns of Municipal Water & Wastewater Engineering, Municipal Water Environment, Industrial Water & Wastewater Engineering and Building Water & Wastewater Engineering etc have been established.

In order to strengthen the contents of W&WE on the world wide technical advancing and dynamic developments in water industry, we call for papers including development strategy and planning, major technical practice and prospect, innovation and exploration of water industry etc. Both original scientific papers and news for new media are acceptable and welcome. We are waiting with best wishes.

Tel: (86–10)68316321,88375433

E-mail:gsp@vip.163.com